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Zvani~na poseta 

komandanta Nacionalne 

garde Ohaja general-majora 

Gregorija Vejta Beogradu

ozna~ila je po~etak 

realizacije Programa 

dr`avnog partnerstva 

Republike Srbije i te 

ameri~ke dr`ave. 

Partnerstvo sa Ohajom 

po~e}e vojno-vojnim delom,

da bi se kasnije razvili 

i civilno-vojni i 

civilno-civilni odnosi.

34

T
okom 125 godina duge saradwe Srbije i SAD, tri perioda isti~u se kao naro-
~ito dobra. Re~ je o vremenu Prvog, Drugog i hladnog rata, kada je vojna sa-
radwa mo`da bila i najzna~ajnija. Nakon potpisivawa Programa dr`avnog
partnerstva sa dr`avom Ohajo, zvani~nici u Srbiji smatraju da se ulazi u
~etvrti zna~ajni period saradwe, koja je pokazateq sve boqih politi~kih re-
lacija u odnosu na period za nama. 
Partnerstvo sa Ohajom po~e}e vojno-vojnim delom, da bi se kasnije razvili i

civilno-vojni i civilno-civilni odnosi. Radi uspostavqawa vojne saradwe na re-
alnim osnovama, tokom ~etiri dana septembra u zvani~noj poseti Srbiji boravio je
na~elnik Nacionalne garde Ohaja general-major Gregori Vejt. Ciq te posete bio je
definisawe konkretnih oblika budu}e saradwe Nacionalne garde Ohaja i Vojske
Srbije.

Komandant Vejt, uprkos brojnim zvani~nim susretima i obilascima najzna~aj-
nijih formacijskih sastava Vojske Srbije, koji gotovo da nisu ostavili ni trenutka
slobodnog vremena u wegovom rasporedu, odvojio je 45 minuta od svog odmora kako
bi se susreo sa ekipom ”Odbrane“.

Gospodine generale, za{to je za budu}u saradwu sa Srbijom odabran ba{
Ohajo, a ne neka druga ameri~ka dr`ava?
– Prvi sporazum dr`avne saradwe Ohajo je potpisao sa Ma|arskom, vode}i se

~iwenicom da u dr`avi imamo najbrojniju ma|arsku populaciju u SAD. Srpska popu-
lacija je tako|e brojna – samo u jednoj ameri~koj dr`avi ima ih vi{e nego u Ohaju.
Zna~i, bitan razlog je demografske prirode. Pored toga, jedan od senatora iz Oha-
ja je gospodin Vojnovi}, tako|e poreklom iz Srbije. On u ameri~kom Kongresu u~e-
stvuje u radu Balkanske potkomisije. I to je bilo od va`nosti kada se odlu~ivalo o
partnerstvu. Tre}e, Nacionalna garda Ohaja  zauzela je stav da treba da u|e u taj
program.

Kakav je zna~aj srpske zajednice u Ohaju? 
– Oko 17.000 qudi srpskog porekla tamo `ivi. Koncentrisani su oko Kli-

vlenda. Kada nas je general Pono{ posetio, jedan od najva`nijih ~lanova zajedni-
ce ru~ao je sa nama. Svaki put kada u Ohajo do|e delegacija iz Srbije, poseti}e
Klivlend i srpsku zajednicu. To je velika stvar, jer je i Program dr`avnog partner-
stva zami{qen u vidu kooperacija i poseta te vrste, da bi se odr`ale veze sa ma-
ticom.

I GRA\ANI 
I VOJNICI

KOMANDANT NACIONALNE GARDE OHAJA
GENERAL-MAJOR GREGORI VEJT



[ta Ohajo o~ekuje od Programa dr`avnog partnerstva sa
Republikom Srbijom?
– Jedna od stvari o kojoj sam razgovarao sa zastupnikom na-

~elnika General{taba Vojske Srbije, general-majorom Zdravkom
Pono{om, odnosi se na ~iwenicu da je to oblast u~ewa kako za
VS, tako i za Nacionalnu gardu Ohaja.  Budu}i da sara|uje sa raz-
li~itim armijama {irom sveta,  izme|u ostalog i sa onom u Iraku,
za Nacionalnu gardu Ohaja va`no je da razume oru`ane snage dru-
gih zemaqa. U budu}oj razmene sa VS, na{i }e vojnici u~iti jedni
od drugih da bi uspostavili me|usobno poverewe i dugotrajne od-
nose. To je isto ono {to smo uradili u Ma|arskoj.

Mo`ete li precizirati {ta }e u~iti jedni od drugih?
– Mogu vam dati nekoliko primera. General Pono{ i ja

razgovarali smo kako funkcioni{u na{i vojni {tabovi. To je
jedan od na{ih prioriteta i prvih razmena koje }emo imati sa
Srbijom. Drugi primer odnosi se na
pru`awe podr{ke civilnim vlastima.
Jedna od uloga Nacionalne garde jeste
saradwa sa civilnim vlastima, i to je
jedini deo oru`anih snaga SAD koji
ima takvu ulogu. Neke vrste saradwe
tog tipa ostvariva}emo zajedno, kao i
razmenu malih jedinica. U okviru te
razmene neke jedinice va{e vojske do-
}i }e u Ohajo, i obrnuto. 

Da li znate koje jedinice?
– O tome jo{ nismo razgovarali.

Sa Ma|arskom ste Program dr-
`avnog partnerstva zapo~eli
1993. godine. Ta iskustvo }e vam
verovatno pomo}i u razvijawu saradwe sa Srbijom?
– Svakako. Mnoge stvari koje }emo raditi sa General{tabom

VS radili smo i sa Ma|arskom. Re~ je o vojnoj podr{ci, razmeni
jedinica, itd.

Budu}i da saradwa s Ma|arskom traje du`e od decenije,
sigurno su se ve} iskristalisale i koristi koje ta zemqa
ima od we? 
– Nakon vojno-vojnih odnosa, sa Ma|arskom smo nedavno

ostvarili i ozbiqne razmene u oblasti civilnih odnosa. Razvili
smo partnerske odnose sa Ministarstvom obrazovawa te zemqe. U
stvari, proteklih nekoliko godina bilo je nekoliko razmena – oni
su posetili Ohajo, a mi Ma|arsku. Zna~i, Program sa Ma|arskom
se razvija na nekoliko razli~itih nivoa. Do danas je bilo vi{e od
70 razli~itih aktivnosti.

U okviru posete Vojnoj akademiji, predstavili ste ~lanovi-
ma Kolegijuma na~elnika G[ VS i slu{aocima [kole na-
cionalne odbrane organizaciju i funkcionisawe Nacio-
nalne garde Ohaja. Tada ste primetili da je va{ General-
{tab organizovan kao i G[ VS. 
– Sa gotovo 16.000 vojnika i vazduhoplovaca, Nacionalna

garda Ohaja je peta po veli~ini u SAD. ^ine je Kopnene i Vazduho-
plovne snage, a wen general{tab izgleda kao i G[ Vojske Srbije
nakon transformisawa. Kopnene snage broje 10.650 vojnika ras-
pore|enih u tri brigade, odnosno 82 jedinice. Vazduhoplovne sna-
ge ~ine 5.037 avijati~ara, sedam jedinica i ~etiri avio-puka. Ras-
pore|eni su u ~etiri vazduhoplovne baze i na jo{ tri posebne lo-
kacije. Wihova misija je trojaka: imaju federalne zadatke, dr`av-
ne i misije u zajednici. Kada je re~ o federalnim misijama, na{ je
ciq obezbe|ivawe borbeno spremnih jedinica za vo|ewe rata i
pobedu. Misije u Ohaju podrazumevaju anga`ovawe na za{titi `i-
vota i imovine i o~uvawe javnog reda, mira i bezbednosti. U zajed-
nici smo du`ni da slu`imo kao uzori u koje se mora imati povere-
we, i tu smo, na primer, anga`ovani na programima borbe protiv

droge, za opismewavawe i sli~no. Nacionalnu gardu kontroli{e
dr`ava Ohaja, ~iji je guverner i wen vrhovni komandant. Me|utim,
kada u~estvujemo u federalnim misijama, tada nam komanduje pred-
sednik SAD.

[ta su, zapravo, federalne misije – misije van SAD, van
Ohaja, ili ne{to tre}e?
– Federalne misije su one u kojima savezna vlast pla}a anga-

`ovawe na{ih snaga, kao u Iraku ili Avganistanu. Ali i kada smo
u SAD, kada izvodimo misije pod saveznom kontrolom, kao {to su
odr`avawe mira i poretka, govorimo o federalnim misijama.

Kako se takav sistem anga`ovawa va{ih snaga odra`ava
na wihovo pla}awe?
– Federalna vlada ih pla}a za rad tokom jednog vikenda me-

se~no. Naravno, ima i drugih du`nosti, ali ova je redovna. Tako|e,
pla}eni su i za dve nedeqe za koje su van svog radnog mesta u ci-

vilstvu. Obi~no je to tokom dve letwe ne-
deqe, kada su anga`ovani u nekom obliku
obuke.

Da li je te{ko posti}i ravnote`u iz- 
me|u tih anga`ovawa koja dolaze sa 
razli~itih nivoa?

– Ne. Pravila su jasno postavqena.
Postoje dogovori me|u dr`avama. Kada
se pojave situacije koje zahtevaju hitno
reagovawe, kao {to je bilo u Wu Orle-
ansu za vreme poplave, svaka ameri~ka
dr`ava {aqe svoje snage da pomognu. Ta-
da je dr`ava kojoj se poma`e du`na da
plati za tu vrstu anga`ovawa. Kada iz-
vr{avamo zadatke u dr`avi Ohajo,  ona

i pla}a na{e vojnike. Ako pri tome koristimo federalnu
opremu, Ohajo i to pla}a.
Postoje i misije za koje nam, kao i za opremu koju koristimo,

pla}a federalna vlada, premda smo pod komandom guvernera. Mo-
`emo se na}i i u polo`aju u kome na{im snagama komanduje pred-
sednik, kada opet federalna vlada snosi tro{kove upotrebe na-
{ih jedinica ili wihovih delova. Jedini slu~aj kada dr`ava Ohajo
pla}a jeste kada nas pozove guverner na izvr{ewe du`nosti radi
spre~avawa ili sanirawa posledica prirodnih katastrofa. Re~
je o vrlo fleksibilnom sistemu, koji je morao biti tako postavqen,
jer nijedan drugi deo  oru`anih snaga ne vr{i sva tri tipa misija,
kao {to to ~ini Nacionalna garda. Primera radi, nakon 11. sep-
tembra Garda je bila anga`ovana na aerodromima radi obezbe|e-
wa. Radili smo to u federalnom statusu, a pod kontrolom guverne-
ra.

Vojnici Nacionalne garde su gra|ani koji, pored redovnog
posla u gra|anstvu, dopunske du`nosti obavqaju u Gardi.
Kako regrutujete gra|ane Ohaja za taj posao? Da li su za-
interesovani za ulazak u Gardu?
– Jesu. Dr`ava Ohajo im pla}a {kolovawe na kolexu. Da bi

u{li u Gardu, potrebno je da se {est godina ula`e u wih, a uz to
dobijaju i bonus koji se kre}e izme|u 5.000 i 20.000 dolara. Tako-
|e, dobijaju i druge prinadle`nosti, kao {to su pla}eni radni vi-
kendi za koje pripadnici na{ih kopnenih i vazduhoplovnih snaga
dobijaju 800 dolara. Regrutovawe je za nas veoma va`no. Bez do-
voqno qudi te{ko je izvoditi obuku u armiji ili gardi.  Stoga je
Nacionalna garda Ohaja stoprocentno popuwena.

Va{i gardisti su samo mawi deo svog radnog  vremena an-
ga`ovani na poslovima u Gardi, za razliku od pripadnika
armije koji su u oru`anim snagama ”puno radno vreme“. Da
li se ta razlika odra`ava i na zahtevane osobine, spo-
sobnosti i zalagawa pripadnika Garde? [ta o~ekujete od
wih? Kakvi treba da budu?

35

Mislim da Srbija ima sjajnu budu}-
nost, ali od we same zavisi ho}e li
prihvatiti mogu}nosti pred sobom.

Nismo imali problem s anga`ovawem
qudstva za misiju u Iraku. Naprotiv,
kada sam razgovarao s vojnicima o to-
me, mnogi od onih koji su se vratili iz
Iraka `eleli su da ponovo budu tamo
anga`ovani.



U razmatrawu primera kako part-
nerstvo funkcioni{e moglo bi poslu-
`iti  partnerstvo Ilionoisa i Poqske.
Nacionalna garda Ilionoisa pomogla
je Poqacima u pripremi dela wihovih
snaga za odlazak u misiju u Iraku. 

Deo snaga Nacionalne garde
Ohaja anga`ovan je u Iraku. [ta
se tamo doga|a?
– Sada je u Iraku 800 pripadnika

na{e garde. Svaki deo oru`anih snaga
SAD je na zadatku u nekom delu sveta.
Mi smo, eto, tamo.

Da li je te{ko na}i qude koji }e
`eleti da odu u misiju opasnu
kao {to je ona u Iraku?
– Ne, naprotiv! Kada sam razgova-

rao sa vojnicima o tome, mnogi od onih
koji su se odatle vratili `eleli su da
ponovo budu tamo anga`ovani. Dakle,
nije bilo problema. Gardisti, me|utim,
moraju da uspostave ravnote`u izme|u
svog u~e{}a u misijama, porodice i po-
sla. Na{i zakoni {tite na{e vojnike i
vazduhoplovce od poslodavaca, koji ne
smeju, na primer, da ih otpuste dok su na
vojnom zadatku. Neki poslodavci ~ak na-
stavqaju da im pla}aju za vreme wihovog
anga`ovawa u misiji, premda nemaju
obavezu da to rade. Brojni poslodavci
se ~ak brinu za wihove porodice. Na-
ravno, to i mi ~inimo. Svaka jedinica
ima grupu za pru`awe podr{ke porodi-
ci, koja se periodi~no sastaje i poma-
`e. U Ohaju se obi~no sre}u jednom me-
se~no.  Komandant ih zove i obave{ta-
va o wihovim dragim koji su u misiji, a
poma`e im se i na druge na~ine. Ne tre-
ba zaboraviti ni sistem osigurawa.
Porodice moraju da budu zbrinute kako
bi se vojnici mogli usmeriti na izvr{e-
we svojih vojnih zadataka.

Koliko je vojna profesija po{to-
vana u va{em dru{tvu? I Vi, kao
general?
– Mislim da je to jedna od najpo-

{tovanijih profesija u SAD. Pripad-
nici Garde su gra|ani vojnici. Ve}inu
svog vremena provode rade}i svoje ci-
vilne poslove, kao i ve}ina ostalih

gra|ana. Kada su mobilisani, dolaze iz na{ih zajednica, za raz-
liku od aktivnih vojnika koji su sve vreme u svojim organizacio-
nim celinama.

Ne gledam na sebe, odnosno na svoju poziciju kao na statusni
simbol. Ja sam samo deo ameri~ke vojske, kao i svaki drugi vojnik.
Ponosan sam {to nosim uniformu i slu`im svojoj zemqi.

Koliko `ena imate u Gardi?
– Ima ih 17 posto. @ene nisu ukqu~ene u pe{adijske i tenkov-

ske jedinice. Van toga mogu biti deo bilo kog dela ameri~ke vojske.
Imamo `ene svih ~inova.

Da li je i Va{a supruga me|u wima?
– Nije. Ni ona, ni moja k}erka. 

Sne`ana \OKI]
Snimio D. BANDA

– Kada se pridru`uju Gardi, nema
razlika u odnosu na pripadnike aktivne
armije. Zahtevaju se isti standardi, ista
obuka, i wihovo obrazovawe ne razliku-
je se od obrazovawa pripadnika aktiv-
nih snaga. Nakon regrutovawa, {aqu se
na osnovnu obuku u neku vojnu kopnenu ili
vazduhoplovnu organizacionu celinu. Svi
delovi oru`anih snaga SAD, aktivna voj-
ska, nacionalna garda i rezerva, rade
kao jedan tim. 

[ta mo`ete ponuditi u saradwi
sa Srbijom?
– Sada smo u procesu pregovarawa,

i moja poseta Srbiji posve}ena je upozna-
vawu wene Vojske. U okviru te posete raz-
govaram sa brojnim zvani~nicima i obi-
lazim delove VS. Vidite, potrebno je da
razumem kakva je VS kako bismo mogli da
odredimo daqe puteve na{e saradwe. Ge-
neral Pono{ je istakao neke oblasti u
kojima bi `eleo na{u pomo}. U svakom
slu~aju, `elimo da saradwu po~nemo {to
pre.

Lo{a slika o Srbiji dugo je stva-
rana i {irena. Da li je taj nega-
tivni imix kod vas izazvao neku
vrstu zapitanosti kako }ete ostva-
riti saradwu?
– Ne. Kao {to je poznato, u junu sam sreo generala Pono{a i

pomo}nika ministra odbrane za politiku odbrane, a nedavno i
predsednika Tadi}a. Oni su veliki ambasadori svoga naroda. Sem
toga, u Beograd je moja delegacija stigla bez kofera, koji su se izgu-
bili negde na interkontinentalnom letu. Mnogi iz grupe su morali
da nabave ode}u za sastanke.  Qudi u prodavnici su bili izuzetno
prijateqski nastrojeni, poku{avaju}i da pomognu.

Kako vidite ulogu Srbije u evroatlantskim vojnim integra-
cijama u budu}nosti?
– Mislim da Srbija ima sjajnu budu}nost. Iskreno, od same

Srbije zavisi ho}e li  prihvatiti mogu}nosti pred sobom. Tran-
sformacija Vojske je na pravom putu, i rezultati su ve} vidqivi:
nazire se vrlo sposobna armija. 
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Sa gotovo 16.000 vojnika i vazduho-
plovaca, Nacionalna garda Ohaja je
peta po veli~ini me|u gardama u SAD.

Za nas je bitno da pripadnici Garde
ostvare ravnote`u izme|u porodice,
posla i u~estvovawa u misijama. Samo
ako ne moraju da se brinu kako su im
porodice i ho}e li ih posao ~ekati ka-
da se vrate sa vojnog zadatka, mogu da
se potpuno usmere na izvr{avawe voj-
ne du`nosti.

Kao {to je poznato, jo{ u junu sam sreo
generala Pono{a i pomo}nika mini-
stra odbrane za politiku odbrane
Sne`anu Samarxi}-Makovi}, a nedav-
no i predsednika Tadi}a. Oni su veli-
ki ambasadori svoga naroda.

15. oktobar 2006.


